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Tntre 25 şi 27 februarie a avut loc, la ll ieni 
Covasna, Tntâlnirea Profesioniştilor de Teatru 
Maghiari din ţară. Organizatori: Teatrul "Tamasi 
Ăron"  d i n  Sfântu  G he o r g h e ,  cu spr ij i n u l  
F u n daţ ie i  Teatra le  L a b o rfa lv i  R 6za, 
Inspectoratul de Cu ltură al judeţului Covasna, 
Fundaţia Diaconică a Tineretului Creştin l l ieni . 
A u  part ic i pat r e p rezentanţ i  a i  ce lo r  şase 
colective. profesioniste de limbă maghiară din 
România,  a i  teat re l o r  d e  păpuş i ,  a i  Operei  
Magh iare d in Cluj ,  Teatru lu i  Exper imental 
"F ig u ra"  d i n  G heorgh i en i ,  stud e nţ i ,  cadre 
didactice de la Academia de Teatru din Târgu 
M u reş, actori, regizori, scenografi, secretari 
literari; o prezenţă remarcabilă a avut presa 
scrisă, vorbită, i l ustrată d i n  ţară, de peste 
hotare. '  Manifestarea a fost un  prilej de dialog, 
de gândire şi cumpănire în comun, de evaluare 
a celor întâmplate din 1 990 încoace şi mai cu 
seamă a perspectivei. Deschizând reuniunea, 
d i rectoru l  col ectivu l u i  magh iar  d i n  Sfântu 
Gheorghe a accentuat ideea necesităţii u n u i  
consi l iu  al  oamen i lor  d e  meserie ,  m e n i t  să 
cerceteze starea fenomenulu i  teatral maghiar 
d in  România, dând seamă despre bucuri i  şi 
necazuri, chiar dacă, în privinţa celor din urmă, 
sfatul adunat ad-hoc nu a putut găsi remedii în 
atât de p u ţ i n e l e  ore petrecute împre u n ă .  
Propunerile d e  subiecte pentru dezbatere au 
fost: a) contribuţia teatru lu i  la config urarea 
profi lului specific al culturii maghiare ("Există 
un primat al artisticu lu i  în raport cu funcţia 
social-comunitară?"); b) constitu i rea Uniun i i  
Teatrale Maghiare d in  România; c) tematica, 
modul  de desfăşurare a Colocv iu lu i  Teatral 
al M i n o rităţi l o r - Sfântu Gheorghe ,  1 995;  
d) tehnica managementului teatral. 

Problemele stri ngente au fost trecute în 
revistă mai ales în cad rul discuţi i lor privind 
punctul 1, anu[Tle dacă se poate realiza un aliaj 
între funcţia socială-formativă a teatrului şi o 
gândire artistic ireproşabilă. Kovăcs Levente, 
decanul Academiei de Teatru din Târgu Mureş, 
a formulat câteva amare concluzii deprinse din 
experienţa celor patru ani care au trecut d in  • 

decembrie 1 989, afirmând că starea de tranziţie 
nu a adus şi nu a produs o nouă calitate în 
spectacologia maghiară. Vorbitorul a pornit de 
la arh itectura clasică şi consacrată a actu lu i  
scenic, pomenind elementele necesare - textul, 
concepţia reglzoralll-scenografică, producţia şi 
viziunea actoriceasca, funcţionarea comparti
m e n t u l u i  tehn ic .  in  context, a ac uzat l i psa 
cvasitotală a p iese lor  no i ,  de  dată recentă, 
absenţa aşa-ziselor lucrări de sertar interzise de 
d ictatu ră ;  totuş i ,  a r e m a rcat i v i rea  u n o r  

spectaco le  cu  u n  l i m baj f o r m a l  înno i t ,  
semnificaţia u n u i moment de vârf - turneul 
Teatr u l u i  M a g h i a r  d i n  Cluj în A n g l i a ,  cu  
montarea l u i  Tompa Gabor Cântăreaţa cheală 
d e  E u g e n  I o n e s c u .  U n  cap itol  spec ia l  a l  
alocuţiunii sale 1-a constituit prezentul şi viitorul 
învăţământului artistic, o pledoarie în sprijinul  
înfiinţării unei secţii de secretariat literar şi a 
uneia de marionete, dată fiind l ipsa acută de 
p rofe s i o n i şt i  în aceste d o m e n i i .  A e x p u s  
modalităţi rodnice de înfiinţare ş i  exploatare a 
modelelor de teatru alternativ - un exemplu  
îmbucurător funcţionând bine la Satu Mare, 
chiar şi în condiţiile existenţei, în acelaşi imobil, 
a secţiilor română şi maghiară. "Acolo teatrul se 
vinde, se cumpără, sălile sunt pline" - a afirmat 
vorbitorul. Tn schimb, în Secuime teatrul nu mai 
are căutare. Tineretul, mai ales, pretinde un nou 
mod de elaborare-abordare, o nouă viziune  
asupra impactului educaţional a l  actului teatral. 
Criticul Pali Arpad a subliniat că între caracterul 
spec if ic  m i no ritar şi cer i nţa va lor i i  nu se 
instituie o antinomia; referindu-se la perioada 
actuală de tranziţie, în care există o confuzie a 
val o r i l o r , a r e m a rcat că teatr u l  îşi poate 
înd e p l i n i  mis iu nea doar dacă îşi  comunică 
mesaju l  într-u n  l i m baj artistic accesib i l ,  cu  
valenţe pluriforme, î n  stare s ă  inducă asociaţii 
de idei şi conotaţii trainice. Kereskenyi Sândor 
de la  revista "Korunk"  ( C l u j )  a susţ i n ut că 
teatrul  n u  tre b u i e  sll se degradeze intr- u n  
instrument al Mtăliei politice, ajungând sluga 
politici i ;  de asemenea, nu e recomandabil sl! 
devină un adăpost a l  închistări i  steri l e ,  u n  

refugiu pentru lipsa d e  talent şi d e  pricepere. 
Mai mulţi vorbitori au reamintit - cu oarecare 
nostalgie - că teatrul a menţinut vie şi trează, în 
vre m u ri gre le ,  conşti i nţa apartenenţei la o 
naţionalitate, învăţând publ icu l  să decodeze 
mesaje ce nu erau deloc pe placul  pol it ic i i  
of i c i a l e .  Din motive lesne de înţe les ,  
metacomunicarea de acest tip a sucombat, dar 
cu greu se iveşte o altă formă de comunicare, 
specifică. întrucât, a susţinut, de pildă, Kovăcs 
And ras Ferenc d e  la revista " U 1t6" (Târgu
Mureş) schimbarea de sistem în profesiune se 
lasă aşteptată, nu există o concurenţă loială, nu 
se ia ati t u d i n e  împot riva m e d i o c r ităţ i i ,  a 
manifestărilor de diletantism, a autoiluzionării în 
privinţa realei calităţi. 

Rod al  unei întregi dimineţi de dezbateri. 
U n i u n e a  Teatrală M a g h ia ră d i n  Român ia  
(preşedinte:·Gasparik Attila, Vicepreşedinte: 
Kovăcs Andras Ferenc, secretar executiv: Zeno 
Fodor) s-a născut ca asociaţie profesională 
care, însă, nu-şi propune să suplinească rostul 
u n u i  s indicat în stare să apere d repturi le şi 
interesele lucrători lor d i n  teatru ,  ci mai cu  
seamă să  găsească soluţii specifice în  această 
dificilă perioadă, caracterizată prin resurecţia 
central ismu l u i , pr in  reaşezarea în funcţ i i  a 
foşti lor  activişti c u l tural i ,  pr in  împied icarea 
rca l e i  pr ivatizări ,  prin p rom ulgarea d e  leg i  
coercitive. 

Tn privinţa colocviului  teatral al minorităţilor 
de la Sfântu Gheorghe, care se va organiza anul 
viitor, participanţii şi-au propus si! caute o cale 
proprie şi propice pentru a-i găsi un profil unic 



şi semnificativ, diferit de acela al întâ ln i r i i  
anua le  a colectivelor maghiare d in  diaspora, 
organizată la finele lunii mai, în fiecare an, la 
Kisvarda (Ungaria). Există o voinţă fermă de a 
nu se renunţa la această tradiţie, mai ales că 
prima ediţie ( 1 978) a fost un m i racol, f i ind 
realizată în profida tuturor obstrucţi ilor autori
tăţilor de atunci, inspăimântate de ideea unei 
man ifestări cu ltura le  reze rvate teat ru lu i  în 
l i m b i l e  m i n o r ităţ i l o r  m a g h iară,  germană ,  
evreiască. Opinii le privind tematica ·unui astfel 
de co locv iu  au fost d ivergente  d a r  com
plementare; s-au făcut numeroase propuneri, 
de la o Decadă a textelor clasice - de care este 
mare nevoie în această perioadă de eroziune a 
cal ităţii - la trecerea în revistă a spectacolelor 
pe texte a l e  mar i lo r  scr i i tor i  a rde l en i  d i n  
p e r ioada i nterbe l i că ,  în m a r e  p a rte încă 
nemontate (Aprily Lajos, Hunyady Sandor); de 
la inst�uirea unui necesar concurs pentru piesa 
de debut ori pentru cea scrisă special pentru 
acest prilej, la găsirea unor fonduri pentru ca 
actorii d i n  toate teatrele de l imbă mag h iară 
să-şi poată viziona, reciproc, spectacolele .  
Ideea predomi nantă a fost organizarea unei 
treceri în revistă având caracter regional prin 
aducerea unor spectacole invitate, propuse de o 
comisie specială de selecţie, care să cunoască 
majoritatea reprezentaţiilor de limbă maghiară 
din România şi împrejurimi. 

în u l t i m a  z i  a avut loc o d ezbatere -
folositoare - pe tema ut i l izări i  j ud icioase a 
fondur i lor  (destul  de p recare) existente, a 
strategiei manageriale. Au ieşit la iveală marile 
necazuri: incetineala ori absenţa împrospătării 
dotăr i lor, modu l  defectuos de exploatare a 
resurselor u m a n e  producătoare de valor i ,  
obtuzitatea forurilor financiar-economice şi de 
control ale statului, neacomodarea la cerinţele 
unei proiectari riguroase, un soi de frică de ziua 
de mâine,  proprie mai tuturor colective lor, 
aflate în suferinţă d in  cauza lipsei nu doar a 
b a n i l o r  or i  u t i l aj e l o r ,  dar  şi a reg izor i l o r  
profesion işti, a scenog rafilor com petenţi, a 
actorilor etc. Diminuarea personalului  artistic, 
din care o mare parte a emigrat, altă parte a 
dispărut, fără a putea fi înlocuit ( d in  pricina 
l ipsei de locuri la Academie până în 1 989 -
" rezultatu l"  se resimte acum în mod acut) .  
Totuşi, să consemnăm: anul acesta va absolvi 
Academia un număr sporit de actori (1 3); anul 
viitor vor absolvi pr imi i  trei t iner i  regizori .  

După cele auzite la l l ieni nu putem decât 
spera ca abordarea serioasă, responsabilă a 
problemelor, de la misiune la management, să 
aducă ani mai buni pentru istoria de peste două 
secole a teatrulu i  maghiar din Ardeal. 

--------· TEODDR SUGAR 

o După decembrie '89, lulian Vişa a 
reusit să propulseze Teatrul " Radu Stanca " 
in topul miscării teatrale naţionale. Ce 
inseamnă să' fii director ta Sibiu, astăzi, după 
acest eminent animator? 

• lulian Vişa făcea parte dintre oamenii de 
teatru împătimiţi d e  profes iunea lor. N u  se 
mu lţumea cu p uţin,  mereu încerca să ridice 
stacheta, forţând l imitele. Lucra câte 16 ore pe 
zi. Un artist extrem de riguros, de exigent cu cei 
din jur. în lucrul cu actorii era neiertător. Pentru 
pregătirea spectacolelor Cartoteca, Chang-Eng, 
Oecameronut a ad us o coreg rafă - care a 
rămas,  d e  a l tfe l ,  în teatru - pe ntru 
îmbunătăţirea condiţiei fizice şi a mobi l ităţii 
corporale a interpreţilor. L-am întâlnit în 1 991 , 
după reprezentaţia cu Zoo-story, am colaborat 
b ine do i  an i ,  până la trecerea l u i  b rutală în 
nefiinţă. în acest răstimp am învăţat multe de la 
e l .  Îţi impunea o stare de competiţie cu tine 
însuti - să creşti mereu, să ajungi cât mai sus 
cu putinţă. în acest sens, prezenţa lu i  ca regizor 
şi animator a fost importantă pentru noi toţi. Nu 
mi-a trecut niciodată prin cap că o să ajung să 
fiu director de teatru. Eram departe de Sibiu 
când se d uceau t ratat ive le  în l egătură cu 
numirea noului director, după moartea lu i  Vişa. 
Am fost pus în faţa faptului împlinit, preluând o 
sarcină extrem de grea. Prin dispariţia lui lulian 
V işa  p i e rdeam în p r i m u l  rând un reg izor  
important. Teatrul rămăsese descoperit ş i  la  
alte compartimente: câţiva actori au  plecat, nu 
aveam scenograf, nu aveam regizori. 

o Cum veti depăsi "complexul tulian 
Vişa ", care a tulburat' echilibrul şi armonia 
trupei? 

• Când am primit a-ceastă funcţie, silit de 
împrejurări, am început să caut regizori doritori 
să v ină  să mo nteze la S i b i u .  Per i oada era 
ingrată - cei mai mulţi aveau deja angajamente 
în teatre din ţară sau străinătate. Venirea lui Dan 
Alecsandrescu de la Târgu-Mureş a fost primul 
semn de revitalizare. Reprezentaţiile cu Tabloul 
de Eugen Ionescu şi Cameristete de Gene! au 
reinstau rat u n  c l imat artistic. Am continuat 
colaborarea cu tânărul regizor Nicolae Mandea, 
asistent la Academia de Teatru şi Film. Ne-am 
înleles foarte bine realizând împreună urr .lfOUpe 
M roze k - H a ve l .  Aşteptă m să v i n ă  T h e o d o r  
Cristian Popescu ş i  u n  student din a n u l  IV  a l  
profesoarei Cătălina Buzoianu, Gabrie l Martin . 

De asemenea, ducem tratative cu Dan Micu. La 
secţia germană, după Uli Hoch, care a pus
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scenă Oimetos de Athol Fugard, a fost mvttat 
d in  Germania Georg Maria Pauen, elev al l u i  
Lecoque. El va  regiza u n  spectacol-colaj cu  
texte de Kleist .  U n  a l t  proiect pe care l-am 
îmbrăţişat este o reprezentaţie la Sibiu cu actori 
de o r i g i n e  g e rmană d i n  ma i  m u lte ţări  
eu ropene ,  reprezentaţie care va partic ipă la 
Forumul Internaţional al Teatrelor Germane. O 
problemă acută - nu numai la Sibiu, dar şi în 
multe alte teatre din ţară - este împrospătarea 
trupei cu actori tineri. Pentru ei am nevoie de 
locuinţe. De aceea am apelat la primărie, la 
prefectură şi avem promisiuni  că se vor găsi 
soluţ i i  pentru această situaţie.  Altfe l ,  viaţa 
teatrului în viitor nu poate continua. 

o Ati fost elevul profesoarei 0/ga 
. TudoractÎe. Pentru actorul Mihai Bica, după1 absolvirea Academiei de Teatru şi Film, cum 
au fost acesti cinci ani petrecuti ta Sibiu? 

• Mă simt bine în acest bu fg medieval, 
i u besc împrej u ri m i l e  S i b i u l u i ,  u n d e  m-am 
născut, îmi i u besc coleg i i  d in  teatru. Aceşti 
cinci ani au însemnat Cain din Jocul vieţii şi al 
morţii, Jerry şi Peter din Zoo-story, CI ea�te şi 
profesorul de filozofie din Burghezut gentilom, 
personajele din Cartoteca şi Chang-Eng, eroii 
d i n  coupe-ul  M rozek-Havel, rolur i le  d i n  opt 
filme de lung-metraj. A fost bucuria lucrului în 
teatru cu lu lian Vişa, Valeriu Moisescu, Silviu 
P u rcărete, Ion Cojar .�an Alecsa n d rescu ,  
Nicolae Mandea, Radu Băieşu. 

Am învăţat să fiu generos, să-mi respect 
colegii pe scenă, să nu le creez probleme, să fiu 
un spectator bun. Să nu mă mint şi să nu mint 
p u b l i c u l .  Am în perman enţă nosta l g i a  
Academiei d e  Teatru. Nicăieri n u  e mai bine ca 
acolo. Nu doar pentru că eram protejat. Există o 
stare de comuniune între oameni pe care n-am 
mai găsit-o. N-am să uit niciodată examenele de 
clasă în săli le mici,  ticsite de spectatori. Ne 
mândream că suntem stu denţ i ,  ne  i u beam 
profesorii, î i  respectam. 

Cel mai mult mă frământă cum să creăm în 
Teatrul " Ra d u  Stanca" u n  c l i mat prop ice ,  
deschis spre înţelegere şi multă iubire. Cred că 
acesta este sensul testamentar al operei l u i  
l ulian Vişa. 
----· LUDMILA PATLANJOGLU 
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